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DISCURS DE L’ALCALDE AL PLE DE POLÍTICA MUNICIPAL SOBRE L’ESTAT DE 
LA CIUTAT I L’ACTUACIÓ POLÍTICA DEL GOVERN 2013 
 
Ens trobem en una nova sessió del ple de política municipal sobre l’estat de la ciutat i 
l’actuació política del govern. Un ple extraordinari en el que, com vostès saben, el 
govern municipal de La Paeria sotmet a la revisió de la ciutadania la gestió que ha 
portat a terme en el darrer any.  
 
Si només disposés d’una frase per sintetitzar el meu discurs aquesta seria: “en temps 
molt difícils, garantim el funcionament de la ciutat i la preparem per encarar el futur” 
Aquest any, però, el ple pren una especial rellevància donat que arriba un cop superat 
l’equador de l’actual legislatura.  
 
Una legislatura que s’iniciava després del que podem considerar com el període més 
fructífer en la transformació de la ciutat: Lleida s’ha fet més capital, ha progressat 
urbanísticament i crescut en educació, cultura i solidaritat.  
 
En aquests anys, la ciutat ha evolucionat per la senda de la millora de la qualitat de 
vida amb el clar objectiu de garantir un camí de progrés sense exclusions.  
 
Però ja aleshores es reconeixien una sèrie d’indicadors que posaven de manifest que 
el marc econòmic dels propers anys era un fluid en canvi constant. 
 
I aquests canvis havien de comportar, de forma irremediable, una sèrie d’efectes per a 
la ciutadania: preníem com a punt departida una ciutat que havia progressat però en la 
que es plantejaven ja en el camí un conjunt de problemes i de reptes que calia 
resoldre en els quatre anys següents.  
 
Avui estem una mica més enllà de la meitat d’aquell camí. En el ple en el que vaig 
prendre possessió novament com Paer en Cap vaig marcar en el meu discurs el que 
havia de ser un repte essencial: que l’entorn econòmic difícil no afectés al progrés 
social.  
 
Al llarg de tot aquest temps, la nostra principal tasca ha estat la d’assegurar el progrés, 
mantenir la cohesió social i posar el màxim nombre de mitjans al nostre abast per sortir 
reforçats i sense exclusions de la situació econòmica.  
 
La situació econòmica que travessem és només un dels indicadors que ens trobem en 
el final d’època socioeconòmica.  
 
Són moltes les alertes que ens recorden contínuament que la nostra societat, està 
patint un profund canvi. No és tan sols una crisi financera i immobiliària sinó una crisi 
de models productius, de creixents moviments socials de protesta, d’atur, de retallades 
i de casos de corrupció política i empresarial.  
 
Canvis. Senyals. Indicadors que denoten que ens trobem davant un nou cicle, un canvi 
d’època. 
 
En aquesta sessió plenària extraordinària analitzarem quins són els problemes i els 
reptes amb els que el govern municipal s’ha d’enfrontar.  
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Una sessió que servirà per analitzar les polítiques públiques que hem portat a terme i 
les que tenim previst de posar en marxa per fer realitat el desenvolupament industrial, 
comercial i de serveis que la nostra economia local necessita; els mecanismes que 
engegarem per la consolidació i progrés de l’estat del benestar que la nostra societat 
requereix i les accions a portar a la pràctica per permetre el desenvolupament 
individual i social que els lleidatans i les lleidatanes reclamen en aquest context.  
 
Començaré fent balanç en educació, com vaig fer en la conferència anual organitzada 
pel Col·legi de Periodistes 
 
EDUCACIÓ 
 
No em cansaré mai de repetir-lo: l’educació és una de les gran prioritats del govern 
municipal a mig i llarg termini. Ho és perquè és un valor que assegura el futur i és 
imprescindible i necessari pel progrés de les societats. 
 
Tal és la importància de la educació per aquest govern que en la tradicional 
conferència anual de la Demarcació de Lleida del Col·legi de Periodistes de Catalunya 
vaig centrar la meva intervenció precisament en això, en el valor i els fonaments de 
l’educació.  
 
Deia aleshores que “l’educació és un actiu que segur que no és tòxic i mai serà objecte 
de rescat”. La nostra prioritat ha estat sempre l’educació i ho continuarà sent. Perquè 
si prioritzem l’educació estarem invertint en un dels valors més perdurables en el 
temps. Per això, aquest govern ha apostat per recolzar l’educació en tots els nivells del 
sistema educatiu. 
 
 
Des de la Paeria impulsem polítiques actives que permeten recolzar totes les vessants 
de l’educació: des de la preescolar, la primària, la secundària i l’educació en el lleure a 
la formació professional i ocupacional, els ensenyament d’idiomes, artístics, la 
formació al llarg de la vida i la universitat.  
 
Tal és el nivell de compromís del govern municipal amb l’educació que mantenint els 
serveis educatius de la ciutat malgrat les retallades que apliquen altres 
administracions.  
 
No cal amagar que aquesta manca de suport actiu a les polítiques educatives dificulta 
la tasca de la Paeria però ho solventem gràcies a l’esforç financer que van dibuixar les 
xifres d’inversió en educació del darrer pressupost municipal de la corporació.  
Continuem liderant les escoles bressol a nivell de tot l’Estat amb un total de 18 escoles 
municipals que cobreixen el 55% de l’oferta total preescolar a Lleida. 
 
La situació econòmica que travessen les famílies i els canvis demogràfics que 
experimenta la nostra societat ha portat a que, per primer cop, no es cobreixin la 
totalitat de les places ofertades per la Paeria.  
 
Davant això, el govern municipal ha respost amb més servei a les famílies donat que a 
partir del proper curs es podrà gaudir de més flexibilitat i amplitud horària.  
Aquest és el nostre model públic d’escoles bressol municipals: el que manté i, fins i tot, 
incrementa la qualitat del sistema. 



 
 
 

4  
 

En tot aquest període hem potenciat la Formació Professional amb la formació dual i 
en alternança, l’increment de les titulacions, la internacionalització dels estudis i 
l’impuls de la Fira, el Viver i el Consell de la FP. 
 
Hem donat un impuls a l’oferta d’educació complementària als centres i a les famílies. 
 
Hem apostat per mantenir i ampliar els ensenyaments artístics perquè aquests 
ensenyaments són el futur de la ciutat en la indústria cultural.  
 
Els 600 alumnes de l’Escola de Música, els 180 del Conservatori, els 300 de l’Escola 
de Belles Arts i els 2000 de l’Aula Municipal de Teatre són una bona prova de la 
necessitat de l’aposta de a Paeria pel foment d’aquests ensenyaments. 
 
I tal i com vaig anunciar recentment, encara hem de continuar donant passes 
significatives: la titulació oficial de formació professional superior en Arts Escèniques i 
el Grau Superior del Conservatori de Música. Ambdós títols els estem preparant des 
del punt de vista curricular i administratiu.  
 
Hem sigut una administració corresponsable en fer realitat nous centres escolar com 
l’Institut la Mitjana, l’Escola de Raïmat o l’INS Castells dels Templers. I treballem per 
fer realitat els nous instituts de Cappont, Parc de l’Aigua, Pinyana o les Escoles de 
Pinyana i Balàfia. 
 
Continuem amb els programes infantils pels períodes de vacances.  
 
Per una banda, l’Estiu de Petits i Estiu de Joc (que juntament amb Esportmania) han 
ofert aquest any 3.300 places, un 10 per cent més que l’any passat.  
Per l’altra, les edicions del Cucalocum al nadal i la primavera que han assolit més de 
60.000 visitants. 
 
Per últim, permeti’m que em senti orgullós d’haver posat en marxa aquest any el 
programa “La Segona Oportunitat (L2O)” en el marc del Pla oQp’t on oferim als joves 
les eines i la orientació educativa necessària per tornar a la formació reglada o 
complementària.  
 
ESPORTS 
 
I estretament lligat amb la política educativa tenim l’esport. Aquest any parlem d’esport 
després de tancar una temporada excel·lent per a l’esport lleidatà gràcies als èxits que 
han aconseguit els nostres esportistes i clubs. 
 
Res és casual: la ciutat ha fet sempre una aposta clara i decidida per l’esport base. 
Perquè l’esport deixa la seva empenta en l’educació i en la cultura, tant dels infants 
com en els joves i els professionals que s’hi dediquen.  
 
Hi ha un compromís municipal manifest amb l’esport. Prova d’això ho tenim en la 
construcció i posada en funcionament aquest any dels nous vestidors de Pardinyes, 
Balàfia i Bordeta així com el nou centre de piragüisme que dediquem a un dels nostres 
esportistes més internacionals, en Saul Craviotto, i que molt aviat (al setembre) entrarà 
en funcionament.  
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Lleida és la primera que creu en els seus esportistes. I tenim la prova d’això en 
l’arrelament que hi ha de l’esport de base a la ciutat.  
 
Fomentem la pràctica de l’esport gràcies a la planificació i promoció de totes aquelles 
accions relacionades amb l’activitat física.  
 
En aquest any, prop de 6.000 persones han participat en les activitats organitzades per 
la regidoria d’esports i els pavellons i equipament municipals l’han fet servir 833.220 
usuaris (un 15% més que l’any passat) en un total de 25.000 hores d’ús.  
 
També enguany la organització d’esdeveniments esportius ens ha aportat 
coneixement i activitat de la nostra ciutat: ha estat el cas del final d’etapa de la Volta a 
Catalunya o la celebració de la final de la Copa Catalunya el passat mes de maig al 
Camp d’Esports.  
 
Conscients de la importància que té l’esport a la ciutat, aquest darrer any hem 
constituït el Consell Assessor de l’Esport (en el que formen part un total de 34 
persones representatives del moviment esportiu de Lleida) amb l’objectiu d’assessorar 
en la pràctica i planificació esportiva així com garantir la coordinació i col·laboració de 
les diferents administracions en el foment de l’esport a la ciutat.  
I permeti’m que els hi pugui avançar en aquest Ple l’esborrany del Pla Director de 
l’Esport que debatrà, primer, el Consell Assessor de l’Esport i, després, el Ple 
Municipal de la Corporació per a que el 2014 pugui entrar en vigor. 
 
És necessari aprofitar ara el moment de “dolçor esportiva” que viu la nostra ciutat amb 
un pla que, sobre la base de la objectivitat, determinarà els ajuts a destinar als clubs i 
als esportistes lleidatans entre d’altres objectius com la contribució de l’esport a 
l’educació, la igualtat i la transmissió de valors, entre d’altres.  
 
Tenim per endavant, per tant, una intensa tasca per a la que els brindo l’oportunitat de 
participar-hi. 
 
CULTURA 
 
I després de l’esport és el torn de la cultura. Els Ajuntaments tenim i hem de continuar 
tenint un paper de lideratge en la creació i la difusió cultural. 
 
Tres són els aspectes que posen de manifest el paper rellevant dels Ajuntaments a 
l’hora de posar en valor la cultura:  
 
En primer lloc, la cultura aporta a les persones en el seu desenvolupament individual;  
 
En segon lloc, permet la creació de consciència d’identitat, de ciutat i de país;  
 
En tercer lloc, la cultura és un sector empresarial i una industria fonamental en aquest 
nou segle.  
 
El desenvolupament cultural de la nostra ciutat es fonamenta sobre la base de tres 
grans eixos: les associacions i les entitats culturals, el conjunt de la ciutat i del territori i 
la creació d’infraestructures.  
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D’aquesta forma, la política cultural que ha impulsat el govern municipal ha estat la de 
dinamitzar, estimular condicions, generar infraestructures i crear públic. Quatre grans 
eixos que s’articulen sobre l’eix de la ciutat creadora de cultura.  
 
Les infraestructures culturals a la ciutat de Lleida pivoten al voltant de 4 grans 
equipaments: l’Auditori, el Teatre de l’Escorxador, La Llotja i el Magical. 
 
Els tres primers sumen un total d’espectadors que sobrepassa els 130.000, i això ens 
demostra la vitalitat d’aquests espais i la intensa programació que acullen al llarg de 
l’any.  
 
Pel que fa a la aportació municipal, La Llotja s’hi destina 315.000 euros, al Teatre de 
l’Escorxador 405.000 euros i a l’Auditori Enric Granados 598.000 euros. El model de 
gestió público-privada permet que l’equipament del Teatre de La Llotja representi la 
despesa més petita per a la Paeria. 
 
Ens queda en darrer lloc el Magical Media, l’espai audiovisual que ha suposat un 
revulsiu del sector audiovisual i multimèdia del país i que comença a posicionar-se 
sòlidament en la indústria cultural. Les principals línies de negoci del centre són el 
lloguer de platós i alta tecnologia d’imatge i so i la formació de qualitat.  
 
Sumats a aquests 4 grans equipaments, trobem una xarxa d’espais patrimonials (entre 
els que destaca el Consorci del Turó, amb prop de 100.000 visitant, i el Castell del Rei, 
amb 35.000), i una xarxa d’espais de difusió cultural com el Museu Morera, el Centre 
d’Art La Panera i al resta de museus temàtics de la ciutat que han registrat en aquest 
any una activitat constant i una excel·lent ocupació. 
 
El Morera l’assumeixo com una assignatura pendent. 
 
Per això, després de l’audiència pública que vam celebrar l’any passat vaig nomenar a 
l’exregidor Antoni Llevot comissionat per aquest procés, amb l’encàrrec ferm de revisar 
en profunditat el Pla de Museus de la ciutat i el Projecte del Museu Morera per fer 
viable –econòmica i museogràficament– una seu definitiva per al Museu.  
 
Però no es pot entendre la cultura si no se’n parlen també de les festes. Les festes 
majors són festes cíviques perquè estan obertes a la participació i són el fruit de la 
participació de les entitats, les associacions i la col·laboració desinteressada de molt 
lleidatans i lleidatanes.  
 
Les Festes de Maig i les Festes de Tardor que, malgrat la contenció pressupostària, 
han continuat impregnant-se –encara més si cal– de ciutadania, civisme i ciutat. Unes 
festes majors a les que cal sumar les que en aquests moment vivim als barris de la 
ciutat i a l’Horta  
 
De la mateixa manera que hi ha festes, programem activitats culturals per a tots els 
públics i tots els gustos. Segons les nostres dades, les activitats culturals de la ciutat 
(tret de les Festes Majors) les han gaudit més de 200.000 persones en aquest darrer 
any. 
 
Menció especial requereix el programa d’activitats per aquests mesos d’estiu, les Nits 
d’Estiu.  
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Una programació amb més de 30 espectacles i 130 activitats que estan tenint lloc en 
30 escenaris de tots els barris de la ciutat. 
 
Unes Nits d’Estiu que suposen una aposta pels grups culturals de la ciutat i que en 
aquesta edició han apostat per una major presència als barris. L’important salt que 
enguany han experimentat les Nits d’Estiu tindrà un nou impuls l’any vinent. 
 
No podem acabar el capítol cultural sense la internacionalització de la nostra producció 
i indústria cultural de certàmens tan consolidats com el Festival de Cinema 
Llatinoamericà, l’Animac o la Fira de Titelles: més enllà de l’activitat o el nombre 
d’espectadors que atrau, tots tres exemplifiquen i representen l’aposta de Lleida per la 
cultura. 
 
SERVEIS A LES PERSONES 
 
En l’àmbit del servei a les persones, potser el fet més destacat aquest any ha estat la 
constitució del Consell de Benestar i Acció Social; un òrgan format per un total de 93 
institucions, entitats i col·legis professionals que permet crear un espai de referència 
central i aglutinador per a crear una mirada i intervenció plural i global a la realitat 
social, cada cop més complexa, de la nostra ciutat.  
 
En l’àmbit operatiu, lo més rellevant ha estat la renovació i millora del servei de 
teleassistència domiciliària i d’assistència personal que arriba ja prop de 4000 usuaris 
dels serveis d’atenció domiciliària de la Paeria (una xifra que representa a 10 de cada 
100 ciutadans de més de 65 anys i 20 de cada 100 de més de 75 anys). 
 
Les xifres parlen per si mateixes: els nostres serveis socials han vist incrementar en un 
12% les necessitats ateses respecte l’any passat.  
 
Per això que, sent conscients d’aquesta realitat social cada cop més complexa, el 
pressupost que destina la corporació al Benestar, l’Acció Social i el Servei a les 
persones representa ja prop de 10% de la despesa total (amb una despesa mitjana de 
74,91 euros per habitant). 
 
Ho fem amb un important esforç d’inversió en un context general de retallades (tant 
per part de l’administració central com autonòmica). Malgrat això, l’Ajuntament de 
Lleida continua amb la seva tasca d’implicació amb la ciutadania, sigui quina sigui la 
seva condició i situació. 
 
Per aquest motiu, la xarxa d’atenció dels Serveis Socials s’ha vist reforçada: hi 
treballen un total de 286 professionals distribuïts en 10 centres a més d’un seguit de 
serveis específics ubicats en els barris (3 centres oberts, 2 ciberaules, 1 servei 
maternoinfantil, 16 llars de jubilats, 1 centre de dia per a gent gran, 4 habitatges 
d’inclusió, 2 habitatges per emergències socials i 1 menjador social).  
 
Una xarxa d’atenció que: 
 
- Ofereix ajut a 20 de cada 100 famílies de la ciutat 

 
- Ofereix atenció i serveis a més de 10.000 usuaris de les llars de jubilats 
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- Ofereix transport esporàdic a més de 700 persones amb mobilitat reduïda (amb un 
total de 5.080 serveis prestats, 152 dels quals són nous aquest any) 

 
- Atén a prop de 200 persones en el Servei d’Atenció Psicològica, 93 en el Servei de 

Mediació i 33 en el Servei d’Assessorament sobre Drogues  
 
- Ha tramitat 644 expedients actius de la Renda Mínima d’Inserció 
 
- S’ha fet seguiment social, en el Punt d’Atenció Únic, a 73 dones a les dones que 

exerceixen treball sexual  
 
- Ha atès des de medi obert 111 persones en situació de sense llar que romanen a 

la ciutat, realitzant un total de 64 plans de millora (més d’un 40% respecte l’any 
passat) 

 
- Ha gestionat 682 prestacions per a urgències socials que beneficien a 560 famílies  
 
- Ha distribuït 4.482 lots d’aliments a 2.386 unitats familiars que ha permès arribar a 

un total de 8.657 persones  
 
- Han facilitat, a través dels menjadors socials, un total de 31.076 àpats a 1.980 

persones diferents i 47.650 entrepans a persones sense recursos. 
 
- Ha allotjat a 879 persones (amb un total de 5.918 allotjaments anuals) en el servei 

d’acolliment residencial d’urgència; 6.202 allotjaments (a 439 persones diferents) 
en el Pla Iglú i 1.290 allotjaments en el servei d’habitatge d’acollida per a 
emergències. 
 

- Per últim, ha atès –durant la campanya de l’estiu, a un total de 1.326 persones  
 
Ara, més que mai, són necessàries les polítiques socials en majúscules i sense 
distincions.  
 
Cada cop hi ha més distància entre les classes socials i cal invertir tot els esforços a 
l’abast per garantir el benestar i el progrés entre la ciutadania. Des de la Paeria, i a 
diferència d’altres administracions, treballem en la consecució d’aquest fi. 
 
JOVENTUT 
 
Seguint en l’apartat dedicat a les persones, és el moment de detallar les accions que 
porta el govern municipal a dos segments diferenciats de la població: els joves i la gent 
gran. Les polítiques de joventut les articulem sobre la base de 4 grans eixos d’acció: 
 
Primer, amb els equipaments: amb el Centre de Recursos Juvenils La Palma (que 
només l’any passat va assolir una mitjana diària de 150 usuaris) o els bucs d’assaig 
del Mercat de la Bordeta, que continuen oferint un espai per l’enregistrament i l’assaig. 
 
Segon, amb la participació: són diferents els mecanismes d’acció i participació que els 
joves tenen al seu abast, amb l’hotel d’entitats (amb més de 3.400 usuaris l’any) i el 
projecte del voluntariat jove (on ja assolim la xifra de 350 voluntaris). 
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Tercer, amb la programació d’activitats: concretar una oferta destinada al públic juvenil 
resulta imprescindible per despertar actituds i formar als adults del dia de demà.  
L’agenda jove, la mostra de música en directe, la borsa d’artistes urbans o el mercat 
de les idees són només algunes de les activitats que planifiquem anualment. 
 
Per últim, la informació i l’assessorament, essencial en etapes crítiques i de decisió 
com les d’aquestes edats: és un degoteig diari constant de consultes, que arriben a un 
total de 9.000 consultes anuals. 
 
L’apartat, però, que marca una diferència en la política de joventut de la Paeria de 
Lleida és el Pla oQp’t, del que em permetran que pugui tractar en profunditat més 
endavant  
 
GENT GRAN 
 
En l’extrem oposat a la joventut, ens trobem amb el col·lectiu de la gent gran. Hi ha 
una diferència d’edat però no de prioritat i d’interès en l’acció política del govern. 
 
Per al govern municipal el manteniment dels serveis d’atenció a la gent gran és un 
aspecte clau al qual no podem ni volem renunciar: una ciutat justa i solidària és aquella 
que manté un respecte total i preferencial cap a les persones de més edat de la ciutat. 
 
Oferim una cartera de serveis que tenen com a objectiu primordial l’atenció a les 
persones grans i la millora de la seva qualitat de vida. I ho fem possible gràcies a: 
 
- El Servei de Teleassistència Domiciliària i ajut a domicili que hem tingut oportunitat 

de comentar anteriorment 
 

- La xarxa de 9 llars i esplais municipals del que fan ús anualment 10.000 usuaris 
(és a dir, 4 de cada 10 persones de més de 65 anys). Una xarxa que es completa 
en 6 d’elles amb el servei de menjador a preus reduïts 
 

- L’àmplia varietat d’activitats que es programen al llarg de l’any i de les que 12.957 
persones n’han gaudit. N’hi ha activitats de molts tipus: fisicoesportives, de 
formació, informàtiques o per exercitar. Hi destaquen, però, les tardes de ball, que 
engresquen cada any a més de 3.400 persones. Tal és l’èxit d’aquesta activitat que 
a partir d’aquesta tardor, i fent-nos ressò de les demandes dels usuaris, ampliarem 
les sessions de ball els diumenges a les tardes a La Llotja. 
 

- L’oferta de descomptes i avantatges que comporta el carnet sènior, del que fan ús 
més de 3.500 persones. 

 
- I per últim, amb el projecte del voluntariat sènior, que s’assenta sobre la dedicació i 

solidaritat que mostren cada dia els prop de 150 voluntaris amb els que es conta 
en cartera. 

 
Atenció i serveis encaminats al benestar i la qualitat de vida. És de rebut portar-ho a 
terme per tot allò que han fet per nosaltres al llarg de la seva vida i el que encara ens 
han d’aportar, a nosaltres i a la nostra societat. 
 
DRETS CIVILS, COOPERACIÓ I IGUALTAT 
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Hem impulsat la redacció del Pla Director de Cooperació i Solidaritat conjuntament 
amb més de 50 entitats de la ciutat. A finals dels mes de maig encaràvem el debat de 
les conclusions del Pla i la fase final del procés participatiu culminarà properament 
amb la presentació del Pla al Consell Mixt de Cooperació i a les associacions.  
 
Aquest pla permetrà definir la política de cooperació per al desenvolupament de 
l’Ajuntament de Lleida i el procediment per portar-la a terme. 
 
Pel que fa a la sensibilització, continuem renovant el suport a la Coordinadora d’ONGD 
i altres Moviments Solidaris de Lleida. I amb la nova edició de la Fira d’Entitats 
Solidàries de Lleida “Solidàrium” hem col·laborat amb les entitats de voluntariat en la 
tasca de difondre les activitats de les entitats amb les que es crea consciència social 
envers qui més ho necessita. 
 
L’Assemblea Municipal de les Religions continua treballant amb la mirada posada en 
assentar les bases per treballar per la convivència i la solidaritat de la nostra ciutat. 
 
Pel que fa a polítiques d’igualtat, el servei directe i gratuït d’informació, orientació i 
atenció a les dones (que continua oferint serveis especialitzats d’assessorament jurídic 
i d’orientació psicològica) ha incrementat aquest any en un 56% el nombre de dones 
ateses i en un 36% les atencions realitzades. 
 
Continua en curs el Pla Municipal de Polítiques d’Igualtat 2011-2014, on ja hem posat 
en marxa més del 30% de les actuacions previstes. 
 
I pel que fa a les activitats adreçades a les dones que s’inclouen en el programa 
“Activa’t al Casal”, més de 3.000 han participat aquest darrer any en l’ampli ventall de 
tallers i cursos que s’organitzen. 
 
PARTICIPACIÓ CIUTADANA 
 
I abans d’acabar de parlar de les persones, permeti’m que parli de la participació 
ciutadania, un element transversal en els segments de ciutadans que anteriorment he 
anat detallant. 
 
A finals de l’any passat es va presentar un estudi que demostrava que la participació 
ciutadana de Lleida en entitats o associacions és especialment alta. Això és un gran 
actiu per la nostra ciutat i un gran valor per a la nostra societat. Comptem, per tant, 
amb una eina que és essencial en el procés de construcció de la societat i la Lleida del 
de demà. 
 
L’Ajuntament de Lleida col·labora activament en teixir aquesta xarxa de participació. 
Ho fa gràcies al suport actiu que dóna a entitats i associacions, ja sigui mitjançant 
subvencions, la cessió d’espais en equipaments municipals (disposem de 12 centres 
cívics i 23 locals socials) o a través de suport tecnològic o material que permet fer 
possible que desenvolupar les seves activitats. 
 
I a aquest suport que oferim, sumem el que aporten els voluntàries (joves i sèniors) de 
Lleida que a dia d’avui ja superen la xifra de 500 voluntaris.  
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Aquestes dades demostren la força d’un voluntariat que fan una aportació anual 
d’incalculable valor en projectes i actes de divers àmbit. Des de l’Ajuntament, 
mantenim ferm aquest compromís amb el voluntariat amb el compromís renovat amb 
la Federació Catalana del Voluntariat Social i els Séniors Españoles para la 
Cooperación Técnica (SECOT). 
 
CORDINACIÓ DE BARRIS 
 
Però el canal participatiu no només es circumscriu a les entitats sinó que l’Ajuntament 
articula vies per fer de la participació un eix vertebrador del procés de construcció de la 
ciutat. Els 22 consells territorials de zona que existeixen a la ciutat són una bona prova 
d’això. 
 
En el darrer any 599 persones en representació de 296 entitats han tingut la seva veu 
en aquestes reunions periòdiques que coordinem a través de la regidoria de 
coordinació de barris. 
 
I vinculat als Consells Territorials, permeti’m que anunci que el govern municipal està 
potenciant la figura del regidor de barri. Una figura ja existent però que estem 
impulsant amb l’apertura d’oficines d’atenció del regidor en el barri que té adscrit. 
 
L’objectiu, com és de suposar, no és altre que apropar el govern, les polítiques 
públiques i la resolució dels problemes a la ciutadania i als barris. Apropar el 
representant municipal és, també, una forma directa de participació.  
 
I tancant aquest apartat faig esment de la celebració de les dues primeres audiències 
públiques en la història de la ciutat.  
 
Van anar dedicades a debatre el model per a les Basses i el Museu Morera: diverses 
entitats i persones a títol individual van poder debatre, opinar i participar sobre aquests 
dos aspectes d’interès per la ciutat.  
 
El meu agraïment als proposants d’aquestes audiències.  
 
 
 
SALUT 
 
Pel que fa a l’àmbit de la salut, hem estat una administració local pionera al haver 
impulsar la realització d’un Pla Municipal de Salut en estreta col•laboració amb entitats, 
organitzacions i institucions sanitàries de la ciutat.  
 
Un pla amb el que pretenen incidir, de manera integrada i coordinada, en els diferents 
condicionants de la salut individual i col·lectiva dels ciutadans, establint un instrument 
que permeti fer realitat el compromís en ferm de la Paeria en les polítiques públiques 
de protecció i promoció de la salut. 
 
El pla, i per extensió la tasca de la regidoria de salut, l’articulem en dues vessant: la 
protecció de la salut i la promoció de la salut i dels hàbits saludables. 
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La protecció de la salut la impulsem a través del programa de vacunacions escolars 
(amb l’administració de més de 6.500 dosis); amb l’atorgament de de llet maternitzada 
a 114 famílies i l’atenció diària a 50 infants del servei materno infantil i amb la tasca de 
registre de les activitats de minoristes d’alimentació, entre d’altres.  
 
La promoció d’hàbits saludables la desenvolupem en 19 centres escolars en els que 
han participat més de 1.000 escolars. Els hàbits d’higiene, la prevenció d’accidents o 
els esmorzars saludables són algunes d’aquestes tasques de promoció. Així mateix, 
ampliem la tasca formativa en escoles bressol, ludoteques i llars de jubilats. 
 
Acabem aquest apartat amb el cementiri, espai que forma part de la gestió de la 
regidoria de Salut. Hem licitat ja la quarta i darrera fase de construcció de 332 nínxols 
del Departament de Sant Anastasi, hem inaugurat els nous vitralls de la Sala de la Pau 
i estem reformant el cementiri municipal. 
 
SEGURETAT 
 
Si hi ha un àmbit de l’acció municipal que compta amb el treball responsable i 
coordinat de totes les administracions, aquest és la seguretat. 
 
Per això, quan parlem de seguretat cal destacar en primer lloc el comportament 
responsable de la ciutadania i, en segon lloc, l’elevat nivell de col·laboració que 
existeix entre els cossos i forces de seguretat.  
 
Bona prova de la coordinació dels cossos és la celebració en el darrer període de un 
total de tres reunions de la Junta Local de Seguretat (una d’elles -la del passat mes de 
febrer- amb l’assistència del Conseller d’Interior de la Generalitat de Catalunya). La 
darrera, la setmana passada.  
D’aquesta forma, la seguretat és un objectiu compartit en el que invertim molts 
esforços les administracions. Però sent conscients del període econòmic tan complicat 
que travessem hem fet possible que es mantinguin els nivells de seguretat a la ciutat, 
els seus barris i en l’Horta. 
 
La suma de les faltes i delictes han augmentat lleugerament, un 0,8 %. És a dir, en 
temps difícils mantenim els estàndards de seguretat: per una banda, els delictes, que 
han disminuït un 1,7%; i per l’altra les faltes, que han augmentat un 4,1%.  
 
No m’agradaria acabar el capítol referit a la lectura dels indicadors de la seguretat a la 
ciutat sense detallar dues xifres.  
 
En primer lloc, l’augment en un 26% l’auxili i l’atenció a persones (especialment a la 
gent gran) per part de la Guàrdia Urbana.  
 
En segon lloc, la disminució de més del 90% de l’exercici de la prostitució a la via 
pública.  
 
Aquesta tasca en matèria de seguretat que porta a terme la Guàrdia Urbana i la resta 
de Cossos i Forces de Seguretat es completa amb:  
 
Els agents cívics (que en aquest període es han fet un total 20.668 intervencions en 
matèries de diversa naturalesa) 
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La unitat ciclista de la Guàrdia Urbana (que vetlla per la seguretat en els parcs i espais 
públics de la ciutat i que incrementarem en nombre properament)  
Les inspeccions extraordinàries a establiments comercials (en tota la ciutat però amb 
especial incidència en el Centre Històric, carrer Maragall, del Nord, Clot i Mariola) amb 
un resultat de 185 inspeccions. 
 
De fet, hem endurit les ordenances municipals en tot el tema de control d’activitats a la 
via pública així com en els edificis del Centre Històric (tant pel que fa a l’habitabilitat 
com la sobreocupació).  
 
Per primera vegada, a través d’una Ordenança Municipal s’entra a regular les 
condicions d’habitabilitat, salubritat, seguretat i sobreocupació dels edificis.  
 
D’aquesta forma, es podrà sancionar els propietaris per un ús inadequat dels pisos del 
barri. Hores d’ara ja hem presentat fins a 7 expedients al Jutjat però encara ha de 
prosperar el seu recorregut judicial.  
 
Per tal de portar a terme aquesta feina en matèria de seguretat, la Guàrdia Urbana de 
Lleida compta amb una plantilla formada per un total de 250 agents, una xifra que és el 
resultat del progressiu increment anual en el nombre d’efectius. Abans de finalitzar 
l’any, però, es sumaran els 4 nous agents de la Guàrdia Urbana que s’incorporan 
després de superar el procés d’oposició.  
 
PROMOCIÓ ECONÒMICA 
 
El govern municipal segueix apostant, ara més que mai, en la promoció econòmica i el 
suport als emprenedors. Perquè totes les polítiques que impulsen la promoció 
econòmica sempre van lligades a una política que obre la porta a generar noves 
oportunitats d’ocupació.  
 
Hem impulsat el desenvolupament comercial amb importants projectes que han 
reforçat el teixit comercial, han fet més atractiva la ciutat i han permès generar 
ocupació. Una política de captació d’empreses que ha permès la instal·lació, aquest 
darrer any, de nous formats comercials que atreuen noves inversions i, el que és més 
important, generen activitat econòmica. 
 
Pel que fa a les llicències d’activitat comercial constatem que el nombre segueix la 
línia d’anys anteriors, observant un creixement destacat al Centre Històric i als barris 
de la ciutat.  
 
Hem invertit esforços en la promoció, comercialització i internacionalització turística de 
Lleida sobre la base d’una oferta més competitiva i de major qualitat i impulsant un 
sistema d’aliances amb el sector privat.  
 
El producte turístic de nova generació (basat en la enogastronomia, la cultura i el 
paisatge) i l’impuls d’infraestructures com l’AVE o l’Aeroport de Lleida-Alguaire han 
estat actius essencials en la nostra política de promoció turística. Una política que, em 
permetran, detalli en profunditat més endavant.  
 
Hem incentivat l’activitat de la Fira de Lleida: perquè cada nova fira genera una nova 
oportunitat econòmica per a la nostra ciutat. L’impuls per a la construcció d’un nou 
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pavelló firal serà la peça essencial per incrementar aquesta posició referent de ser la 
segona ciutat de Catalunya en nombre de fires i la desena de l’Estat en esdeveniments 
internacionals.  
 
Pel que fa referència al Consorci de Promoció Econòmica, hem ofert assessorament 
per a la creació de noves empreses i el foment de l’activitat emprenedora. Només en el 
darrer anys s’han realitzat un total de 341 assessoraments, el 55% dels quals s’han fet 
realitat. 
Impulsem una política clara de suport als emprenedors de la ciutat.  
 
Des d’Igualtat, s’ha concedit 138.500 euros per a 15 projectes de dones 
emprenedores.  
 
I en el marc del Pla oQp’t hem hem donat suport a 14 projectes d’emprenedoria en 
general i 24 en emprenedoria agrària. Sumem projectes i veurem que quan parlem 
d’emprenedoria, a la Paeria hi ha fets i no paraules. 
 
Però si hi ha un sector amb especials dificultats que em genera preocupació, aquest 
és el comerç, que pateix la caiguda del consum i del crèdit privat. El govern municipal 
és plenament conscient de la necessitat de fer un esforç addicional per potenciar el 
comerç de la ciutat, en totes les seves formes.  
 
Perquè el comerç és una activitat econòmica molt arrelada, hem continuat amb el Pla 
d’Incentius de suport a les associacions de comerciants amb l’objectiu d’enfortir la 
xarxa comercial, mantenim el projecte de Dinamitzador Comercial Compartida al barris 
de Cappont, Pardinyes i Balafia (malgrat la eliminació de les ajudes de la Generalitat 
de Catalunya). 
 
I pel que fa als mercats municipals, continuem treballant en l’atracció de nous 
projectes a l’interior del mercat de Ronda-Fleming, segueixen els tràmits per poder 
portar a terme un concurs públic per a la construcció d’un nou mercat a Balàfia i estem 
a les portes d’adjudicar formalment la concessió de la explotació i gestió del Mercat del 
Pla  
 
Els establiments que formen part del teixit comercial són els responsables de mantenir 
el prestigi de la ciutat, essent aquests els principals agents dinamitzadors de Lleida.  
 
Som conscients del valor d’aquesta tasca. Conscient de la necessitat d’impulsar el 
coneixement de l’oferta comercial de Lleida, vaig anunciar en l’acte de lliurament de la 
primera edició dels Premis Lleida Ciutat de Comerç l’impuls d’una campanya 
publicitària de promoció del comerç de Lleida en la que ja estem treballant per a que 
vegi la llum a la tardor.  
 
Finalment, si hi ha un altre projecte que haurà de crear promoció de ciutat aquest és el 
Parc de les Basses.  
 
En l’actualitat ens trobem –en col·laboració amb el primer partit de l’oposició- en el 
desenvolupament d’un projecte d’oci familiar i en la definició de futurs espais 
comercials que, en ambdós cassos, haurà de ser compatibles amb el Pla General i el 
Pla derivat del procés participatiu sobre les Basses i amb la legislació vigent.  
OCUPACIÓ 
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I Sense deslligar-ho de la promoció econòmica arribem a l’ocupació. M’ho hauran 
sentit dir en un gran nombre d’ocasions que la millor política social que es pot portar a 
terme es la d’ajudar a crear ocupació. 
 
Perquè amb la creació d’ocupació resolem la majoria dels problemes socials que 
travessen persones i famílies en aquest context de dificultats.  
 
Els Ajuntaments tenen un paper essencial en aquest procés de foment, a la nostra 
ciutat, a la nostra demarcació i, per extensió, al nostre país. És per això que el govern 
municipal pretenen erigir-se com un dels principals agents actius generadors 
d’ocupació. 
 
El Parc Científic és un d’aquests generadors i ho continuarà sent, ja que la xifra actual 
de treballadors del Parc és, tan sols, la quarta part de la previsió del Pla Especial del 
Turó. Només en els últims dos anys el Parc ha generat 200 llocs de treball directes, 
400 indirectes i 3.300 de forma induïda. 
 
El resultat no és altre que avui, més de 1.400 professionals, hi treballen a diari al Turó. 
 
El Parc és un espai de gran qualitat on s’estimula i es gestiona el flux de coneixement i 
tecnologia, entre universitats i institucions d’investigació, empreses i mercat. Impulsen 
la creació i el creixement d’empreses innovadores, generant alhora coneixement, 
innovació i xarxes de col·laboració amb el seu entorn. 
 
Però les polítiques d’ocupació que impulsa la Paeria no nomes es circumscriuen en el 
Parc Científic, com és obvi.  
 
Per una banda tenim l’Institut Municipal d‘Ocupació que continua amb la seva tasca 
formativa, de mediació, d’orientació i impuls d’ocupació. 
 
En el darrer any, el total de persones que han aprofitat els serveis de l’IMO s’ha 
incrementat en 1.670 persones, sumant ja un total de de més de 25.062.  
 
L’Institut continua potenciant: 
La vessant formativa (amb prop de 20.000 hores lectives anuals i 1.100 usuaris) 
 
La mediadora (l’ens fa de mediador en la gestió d’ofertes de treball i genera una 
mitjana anual de 400 llocs de treball) 
 
La orientativa (on aquest any les accions s’han incrementat en un 125% i han 
beneficiat a prop de 1.600 persones). 
 
Pel que fa a l’ocupació, la política més destacada en aquest darrer període ha estat 
l’impuls del Pla oQ’pt, el pla local d’ocupació, formació i emprenedoria juvenil.  
 
Amb un pressupost inicial de 390.000 euros, el Pla ha portat a terme diferents accions 
amb l’objectiu comú de generar oportunitats laborals i de formació a més de donar 
suport als emprenedors. 
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Des de la seva posada en funcionament el mes de setembre de l’any passat- ha rebut 
un total de 811 sol·licituds i ha creat 171 nous llocs de treball.  
 
El Pla ha permès el retorn al mercat laboral de 67 joves col·laboradors socials, 35 
joves en pràctiques, 14 que iniciaran projectes d’emprenedoria en general 
(microcrèdits) i 24 en emprenedoria agrària (dins de 6 projectes).  
 
Gràcies al Pla oQp’t, joves d’entre 18 i 35 anys disposen, ara, d’una nova oportunitat 
laboral. 
 
El Pla oQp’t, juntament amb l’Escola de Jardineria (que compta amb 59 usuaris que 
han desenvolupat 2.968 hores de formació), el Centre Especial de Treball (50 usuaris 
amb 1597 hores de formació) i el Treball als barris (amb 636 usuaris en accions 
d’orientació laboral i que ha permès la contractació de 29 treballadors) són bons 
exemples de la política activa per generar ocupació que ha portat a terme La Paeria. 
Tot plegat, amb el clar objectiu de reduir la taxa de prop del 17% d’atur que pateix la 
nostra ciutat.  
 
TURISME 
 
Pel que fa a la política turística, la ciutat inverteix esforços en assolir tres grans 
objectius: la millora de l’oferta turística en col·laboració amb la iniciativa privada, la 
consolidació de la ciutat com a destinació de Turisme d’esdeveniments i la innovació 
en la comercialització de productes turístics.  
 
Millora de l’oferta turística: sobre l’eix de la ruta del vi de Lleida (amb 71 socis de 7 
comarques i de 35 municipis i més de 30.000 visitants el darrer any), el programa 
d’adhesió al Codi de Bones Pràctiques en la Gastronomia de Lleida (al que ja s’han 
adherit 54 empreses) i la participació en projectes com Saborea España (marca amb 
una gran potencia en internacionalització). 
 
Consolidació en el segment de turisme de d’esdeveniments: les dades de turisme 
d’esdeveniments mostren la consolidació de la ciutat com a destinació de reunions.  
 
L’impacte econòmic durant l’ any passat està xifrat en 17.468.041 euros (dels quals, el 
45% de l’activitat dels negocis que es generen en el món dels congressos i 
convencions ha estat generat per La Llotja). 
 
Cal seguir potenciant aquest segment de negoci per millorar les dades d’aquest 
darrers període: 52.721 assistents en un total de 608 actes. 
 
Innovació en la comercialització de productes turístics: hem posat en marxa un 
innovador programa de col·laboració amb les agencies de viatge locals que aposten 
per crear i comercialitzar paquets de Lleida. Turisme es compromet a ajudar-les en la 
creació de paquets i a fer-les participar en les accions de promoció. 
 
El programa “Lleida Experience” (que és així com es denomina) es va posar en marxa 
a finals del 2012 i ja ofereix 30 packs en el que col·laboren 5 agencies de viatges i 40 
empreses.  
 



 
 
 

17  
 

Sense dubte, l’Alta Velocitat i l’Aeroport de Lleida-Alguaire són dos infraestructures 
que ajudaran a la consolidació d’aquests objectius.  
Per una banda, l’AVE: que des del 2003 fins a aquest gener, prop de sis milions de 
persones han utilitzat l’Alta Velocitat a Lleida. Una altra dada rellevant és que la 
mitjana diària de passatgers de l’any passat ha estat de 1.141.  
 
No hi ha cap dubte que Alta Velocitat ha estat i continuarà sent una eina de progrés 
inqüestionable per a Lleida. 
Per l’altra, l’Aeroport de Lleida – Alguaire: que el passat mes de gener va celebrar el 
seu tercer aniversari refermant-se com a porta dels Pirineus. Bona prova del seu 
funcionament és l’èxit de la campanya d’hivern (amb l’arribada de més de 26.000 
passatgers)  
 
URBANISME 
 
Un aspecte vital de l’urbanisme d’una ciutat és la tasca de planificació. Després de 
l’expansió urbanística que es va produir en les dues darrers legislatures, arriba el 
moment de centrar-se els propers anys en el planejament de la ciutat del futur. 
 
El govern municipal està articulant aquest planejament al voltant de dues accions molt 
concretes però d’abastament molt ampli: el Pla d’Ordenació Urbana Municipal (POUM) 
i el Pla Especial de Gardeny.  
 
A aquests caldria sumar-li un tercer un pla ja aprovat per l’Ajuntament però en altres 
fases d’aprovacions i de captació d’inversions com és el Pla de les Basses.  
 
El POUM: des de la celebració del passar Ple de l’Estat de la Ciutat -en el que vam 
donar el tret de sortida al document- ja s’ha constituït el consell assessor i l’equip 
redactor i s’han iniciat els treballs de redacció dels documents previs, essencials 
aquests per establir els criteris i objectius que ha de tenir el Pla. 
Un pla que entrarà en vigor a partir del 2015 i que adaptarà el planejament urbanístic 
actual a la nova realitat social i econòmica de la ciutat (a banda dels canvis normatius 
produïts els darrers anys).  
 
Un pla que, en termes generals, serà més contingut que l’actual: limitarà l’expansió de 
l’àmbit residencial (ajustant-lo a la demanda i a les necessitats) i la priorització de la 
rehabilitació dels barris històrics, la qualitat i la regeneració urbana.  
 
En segon lloc l’impuls del Pla Especial Gardeny.  
 
El document, que va ser aprovat ara fa un any, pretén posar al dia les propostes de 
desenvolupament del Turó per a la seva ordenació urbanística, la requalificació de les 
activitats del Parc Científic i la potenciació de les activitats terciàries de serveis, 
científiques, tecnològiques i empresarials, entre altres. 
 
El Pla preveu el manteniment de la titularitat pública del sòl, contempla una superfície 
total de 50,28 hectàrees (de les quals, 13,19 ha de la superfície es destinen a 
equipaments), un sostre edificable de 271.203,88 m2 i amb els usos logístic, serveis 
tecnològics i terciari de serveis i complementaris. 
 



 
 
 

18  
 

Un Pla amb el que es recuperarà una part de la ciutat per permetre la creació de sòl 
públic destinat a les activitats productives d’alt valor afegit en les vessants científica, 
tecnològica i empresarial. 
 
Però al llarg d’aquest any l’activitat urbanística del govern municipal no s’ha limitat 
només a la tasca de planificació.  
 
Hem fet una aposta per l’urbanisme de proximitat en tots i cadascun dels barris 
basant-nos en l’arranjament i asfaltat de diversos carrers, en el desenvolupament de 
plans d’accessibilitat, la millora dels espais públics i l’impuls de nous eixos viaris i de 
connexió (amb finançament autonòmic o estrictament municipal generat a partir de 
l’estalvi) 
 
En aquest darrer any hem fet realitat nous equipaments: l’adequació de l’antic Cine 
Goya o el centre de dia per a la gent gran a Magraners, la seu de Castellers al 
Convent de Santa Clara, la coberta del pavelló de Butsènit, la millora de la piscina 
municipal de Gardeny, la recuperació del Mercat del Pla, el Centre de Piragüisme, els 
nous vestidors als camps municipals de futbol de Bordeta, Magraners i Pardinyes son 
nous equipaments que la ciutat ha guanyat en els darrers dos anys.  
 
I encara seguim treballant per fer realitat ben aviat el Centre de Dia per a la Gent Gran 
al convent de Santa Clara, el parador del Roser, el Centre de Piragüistes, la 
construcció del nou accés a Gardeny des de passeig de Ronda o els accessos al 
Fruitcentre a Gardeny, la millora del mur perimetral de la façana principal del cementiri 
i la licitació de la quarta i darrera fase del Departament de Sant Anastasi 
 
Dos apunts més: 
 
Pel que fa al programa d’ascensors en blocs socials -malgrat l’aturada inversora de la 
Generalitat- hem arribat ja als 29 ascensors, 4 dels quals estan en execució i 5 estan a 
punt. 
 
I pel que fa als Plans de Barri vigents (Mariola, Noguerola i Centre Històric), continuem 
amb el nostre compromís malgrat que sigui a menor velocitat donada l’aturada 
d’inversió del nostre soci al 50%, la Generalitat de Catalunya.  
 
M’hauran de permetre que fixi, arribats a aquest punt, alguns detalls sobre el Centre 
Històric de Lleida perquè molt s’ha parlat darrerament de la inversió de l’Ajuntament en 
aquest barri.  
 
En els darrers 10 anys, l’Ajuntament de Lleida ha invertit més de 33 milions d’euros en 
el Centre Històric. 
 
El 87% d’aquesta inversió ha estat destinada directament a través de l’Empresa 
Municipal d’Urbanisme a la construcció d’habitatges socials, obres d’urbanització i 
actuacions vinculades al Pla de Barris. 
 
La resta, i estem parlant de prop de 3,5 M€, s’ha destinat a actuacions directes en la 
seguretat dels edificis tals com ajuts a la rehabilitació d’immobles, inspeccions 
tècniques, enderrocs i obres subsidiàries per garantir-ne la seva seguretat. 
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La seguretat en els edificis del Centre Històric no és una tasca nova d’aquest mandat 
sinó que ja ve de més lluny.  
 
Els hi vull recordar que fins el 2011 vam realitzar un total de 300 inspeccions tècniques 
a edificis (dels quals, prop d'una seixantena es va declarar en ruïna imminent i la 
majoria dels quals ja es van enderrocar) i vam oferir una línia d’ajuts per a la 
rehabilitació. 
 
Fins aleshores comptàvem amb l’ajut de la Generalitat de Catalunya. Durant el període 
de govern de la Generalitat de 2003 al 2010 es van invertir prop de 7 milions d’euros 
en les inspeccions tècniques (TEDIS) i ajudes a la rehabilitació.  
 
La diferència és que des del 2010 només s’ha invertit la xifra de 300.000 euros. Una 
quantitat sensiblement inferior a la d’anys anteriors a la que devem sumar el deute del 
govern català amb el Pla de Barris (que ja supera els 3,5 M€) 
 
Però l’Ajuntament de Lleida continua treballant. 
Gràcies a l’acord amb el Col·legi d’Arquitectes de Catalunya i amb el Col·legi de Lleida 
d’Arquitectes Tècnics, Aparelladors i Enginyers de l’Edificació hem iniciat una nova 
campanya d’inspecció i revisió de les condicions de seguretats dels edificis del Centre 
Històric amb el resultat, a dia d’avui, de 110 inspeccions tècniques (ITES) a immobles 
construïts abans del 1940. 
 
Hem obert una nova línia d’ajuts (amb un total de 110.000 euros) per rehabilitar els 
edificis que presentin problemes estructurals o de seguretat després de les 
inspeccions tècniques realitzades. 
 
I hem reduït el termini de vigència de les inspeccions dels edificis del Centre Històric, 
fet que comportarà que els propietaris d’un centenar d’immobles hagin d’actualitzar el 
test o fer una nova inspecció extraordinària a les edificacions que la van passar entre 
els anys 2006 i 2008.  
 
Dades, totes aquestes, que demostren l’interès i la implicació de l’Ajuntament de Lleida 
en el Centre Històric de la ciutat. 
 
HABITATGE 
 
Permeti’m que destaqui especialment dintre de l’apartat de l’urbanisme de la ciutat les 
polítiques referides a l’habitatge. 
 
En aquest àmbit, cal destacar la creació el passat mes de gener de l’oficina municipal 
per atendre persones amb problemes de pagament de la hipoteca i del lloguer. 
 
Des de la seva posada en funcionament ha atès un total de 285 famílies, havent tancat 
satisfactòriament un total de 72 casos (1 de cada 4 plantejats en l’oficina durant aquest 
període). 
L’oficina és una finestreta única municipal d’assessorament i de mediació per a 
persones que tinguin problemes per fer front al pagament del seu habitatge, bé sigui 
mitjançant préstec hipotecari o bé a través de lloguer. 
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Al mateix temps a la posada en funcionament d’aquest nou servei, l’Ajuntament de 
Lleida ha obert vies de col·laboració amb els col·legis professionals -com els 
procuradors i els APIS- i amb les entitats bancàries.  
 
Pel últim, hem impulsat la constitució de la Mesa municipal per al foment i la garantia 
del dret a l’habitatge (on es troben representats l’Ajuntament, la Generalitat, els 
col·legis professionals, sindicats, entitats socials, entitats bancàries i l’administració de 
justícia) amb l’objectiu de garantir a la població el dret a l’habitatge i evitar que es 
produeixin situacions de desnonaments. 
 
Les accions en matèria d’habitatge es completen amb l’aposta per l’habitatge social: 
els darrers anys hem impulsat una cinquantena de pisos socials al Centre Històric 
(entre els que es troben els 8 habitatges construïts al convent de Santa Clara o els 6 
del carrer Lluís Besa). 
De fet, som la única administració que està construint i promovent habitatge social al 
Centre Històric! 
 
MOBILITAT 
 
Segurament l’element més destacat de la política referida a la mobilitat del darrer any 
ha estat la posada en funcionament el passat 15 d’abril de la nova xarxa de transport 
urbà. 
 
Una nova xarxa que s’ha dissenyat a partir dels desplaçaments més habituals i 
freqüents dels lleidatans (que coneixem gràcies a les enquestes de mobilitat 
quotidiana de la Generalitat i les pròpies realitzades als usuaris habituals d’autobusos).  
 
La xarxa comporta una reducció del nombre de línies (passant de les 18 a les 11) però 
en la que s’incrementa la freqüència i el nombre de busos per línia. Per tant, es 
guanya en rapidesa. Un altra novetat és la variació de les freqüències de pas en funció 
de les hores, fet que permet que la mitjana d’espera a les línies de barri passi a 10-12 
minuts (quan abans era de 20-30 minuts ) i a 12 minuts a les línies centrals (quan 
abans era de 15 minuts). 
 
És a dir: menys línies, més busos, més freqüència i menys temps d’espera. I tot plegat, 
fent possible que els barris de la ciutat estiguin més connectats i més a prop del 
centre.  
I evidentment una planificació pensada per optimitzar temps i quilòmetres de 
recorregut, amb un estalvi important per part de l’Ajuntament i els usuaris. 
 
No dubto que canvis d’aquest tipus costen d’assimilar, especialment perquè suposen 
trencar amb costums arrelats en la ciutadania.  
 
Sóc plenament conscient que la nova xarxa no serà del tot perfecta i per això el govern 
municipal restarà obert els propers mesos a atendre les demandes que els usuaris i 
les associacions de veïns puguin plantejar. I entre tots acabarem de perfeccionar la 
nostra xarxa de bus que ha de millorar el transport públic, la connectivitat i els 
desplaçaments a la ciutat.  
 
I abans de passar a la part més instrumental de l’acció política, com poden ser les 
finances o els recursos humans, parlem de Medi Ambient i de noves tecnologies. 



 
 
 

21  
 

MEDI AMBIENT 
 
I ho fem amb guardons donat que l’any passat la ciutat va ser guardonada amb el 
Premi “Ciudad Sostenible” en la categoria d’educació ambiental que atorga la 
Fundación Fórum Ambiental i el Ministeri de Medi Ambient. Amb el guardó es 
reconeixia la ciutat per la seva aposta en projectes i actuacions dirigies a potenciar la 
sostenibilitat. 
 
Les accions en matèria de Medi Ambient s’han articulat al voltant de dos grans eixos: 
la protecció de la biodiversitat, del paisatge i de l’entorn rural i la integració de la 
sostenibilitat en el desenvolupament de la ciutat.  
 
La millora del coneixement dels espais naturals la fem possible amb el programa 
d’activitats de medi ambient i natura “Ecoactivitats” i “Natura als Parcs” del que van 
gaudir l’any passat prop de 9.000 persones.  
 
Desenvolupem activitats de promoció de l’agricultura i el consum de productes de 
l’Horta de Lleida. Ho fem gràcies a:  
 
La creació del viver d’agricultors professionals a Rufea (que donaran feina a 20 
persones) 
 
Amb el Viver d’Agricultors (amb el que fomentem la creació de nous projectes agraris a 
l’Horta) i amb els horts familiars i socials de Rufea (els horts familiars els hem ampliat 
fins a 62 i hem creat els nous horts socials, destinats al treball hortícola amb entitats 
socials de la ciutat). 
L’acció a l’Horta es completa amb el programa de manteniment dels camins (asfaltat i 
desbrossat) de 33 camins amb una extensió total de 162 quilòmetres i una inversió de 
133.000 euros. 
 
Impulsem una política que combina la millora dels espais enjardinats i l’aposta per la 
creació de nous espais verds a Lleida, on l’apertura a la ciutadania de l’Arborètum el 
passat mes d’abril és el seu màxim exponent.  
 
L’Arborètum, un dels tres grans espais de relació entre la ciutat, la natura i la ciència, 
compta amb 16 ambients de biodiversitats, 1.500 arbres de 225 espècies i 90.000 
arbustos de 300 espècies que ocupen 7 hectàrees de terreny urbà.  
 
Pel que fa a la neteja, la jardineria (plantació i reposició de nou arbrat, la lluita biològica 
o creació de nous espais enjardinats) i la gestió i tractament dels residus (amb el nou 
servei de recollida d’oli domèstic o la nova deixalleria mòbil que amplia fins a 25 els 
punts de recollida) mantenim els estàndards de qualitat malgrat les dificultats. 
 
Per últim, l’activitat formativa, peça clau per a la sostenibilitat del demà: 20.000 
escolars de 66 centres participen anualment a l’Agenda 21 Escolar, un programa que 
proporciona formació en valors mediambientals i en convivència, civisme i en el 
respecte a l’entorn i als bens públics de la ciutat. 
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NOVES TECNOLOGIES 
 
Com vostès saben, l’Ajuntament de Lleida té una regidoria específica dedicada a les 
noves tecnologies, el treball de la qual s’ha basat en aquest període en continuar 
impulsant el projecte de Smart Green City i la e-administració.  
 
El concepte Smart City no significa tant tecnologia al carrer sinó fer una ciutat més 
sostenible en el sentit més ampli de la paraula: l’econòmic, l’energètic, l’ambiental o el 
personal, entre d’altres. 
 
Algunes de les actuacions, que s’han dut a terme dins aquest concepte de Smart 
Green City han estat: 
 
L’impuls d’un contracte de servei integral de l'enllumenat públic (per aconseguir la 
millora de l'eficiència i estalvi energètic) 
 
La millora en el control del consum de reg de l’enjardinament públic, el sistema d'ajuda 
a l'explotació del transport públic (que permet el control telemàtic de la flota i del temps 
d'espera),  
 
La utilització de paviments asfàltics sono-reductors 
 
La instal·lació d'elements per a la regulació i control del trànsit, entre molts d’altres.  
 
Pel que fa la e-administració -tot i no ser un treball d’ara sinó una inversió des de fa 
anys- continuem facilitant la participació ciutadana a través de les TIC i les xarxes 
socials i impulsem la realització de tràmits a l’Ajuntament a través de les noves 
tecnologies (la cartera de tràmits que es poden realitzar on-line ja supera els 700 i en 
el darrer període s’han completat un total de 21.579 tràmits resolts íntegrament pel 
canal digital-. 
 
És obvi que l’impuls de la cultura digital ha de caminar en paral·lel a una tasca 
formativa i de facilitar l’accés a les noves tecnologies; una feina que desenvolupem 
gràcies als 17 punts de dinamització tecnològica repartits per tota la ciutat.  
 
Completen la llista d’accions en l’àmbit de les noves tecnologies la creació d’una xarxa 
de bars i restaurants 2.0 (on es pot gaudir de facilitats i ajuts per la vida en la Xarxa), la 
creació d’aplicacions per telèfons SmartPhone amb informació d’interès per a la 
ciutadania o la celebració del primer concurs d’Instagram, entre d’altres.  
 
El nostre Ajuntament també fa pedagogia de la ciència i de la tecnologia. 
 
I així, de la convocatòria anual de “Ciència al Carrer” o el suport a les activitats i premis 
locals i nacionals de ciència, enguany incorporem una nova eina de promoció de 
l’interès científic: el Premi “Smart People with Smart Ideas” amb els que distingirem a 
empreses, entitats i joves que facin un ús intel·ligent i innovador dels mitjans 
tecnològics. Premiarem l’activitat creativa i transformadora, la innovació i l’ús social, 
creatiu i participatiu de les tecnologies. 
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FINANCES 
 
L’Ajuntament de Lleida, recolza la seva activitat de desenvolupament de la ciutat i 
serveis a les persones en unes finances que participen de la dificultat de totes les 
Administracions Públiques (i especialment de les Administracions Locals) però que 
tenen una solidesa per damunt de la mitjana del país.  
 
Tant el pressupost del 2013, com les dades del tancament del 2012, amb un resultat 
positiu de liquidació en termes de romanent líquid de tresorera superior als 10 milions 
d’euros i la continuada disminució de l’endeutament, avalen aquesta situació, tot i les 
dificultats de l’entorn. 
 
El Pressupost Municipal consolidat per al 2013 que s’està gestionant és de 166,5 M€, 
orientat a la creació d’ocupació, l’atenció social i l’educació com a eixos prioritaris de la 
política de despesa. 
 
I pel que fa als aspectes financers, cal destacar també l’esforç de reducció de 
l’endeutament en més de 12 milions d’euros així com la congelació del conjunt de la 
despesa corrent, incloent una reducció de les despeses de personal del 3,6 % 
respecte del pressupost del 2012.  
 
Aquest esforç es fonamenta en el seguiment de les polítiques d’austeritat dels darrers 
anys amb la reducció d’organismes autònoms i la revisió dels contractes de serveis o 
concessions, amb l’objectiu de reducció de costos sense comprometre la qualitat dels 
serveis prestats.  
 
La gestió pressupostaria està orientada també a generar un estalvi , previst en més de 
2 milions d’euros, per a finançar les inversions sense haver de recórrer al crèdit.  
 
Tot això es fa, convé recordar-ho, en un entorn difícil per la reducció de les 
subvencions finalistes de les altres administracions, que xifrem en un 17%, i 
especialment de les provinents de la Generalitat que s’han reduït encara més. Com a 
mostra, podem citar la reducció del 32 % en l’àmbit educatiu i , més greu encara, del 
68% en el del foment de l’ocupació.  
 
És conegut també, que al problema de la reducció dels compromisos d’aportacions de 
la Generalitat s’hi afegeix el del retard en els pagaments, que inevitablement 
repercuteix en la capacitat de l’Ajuntament de pagar puntualment els seus proveïdors.  
 
Així, i sense comptar l’any 2013, l’Ajuntament te als seus comptes a data actual 15 
milions d’euros pendents de cobrar de la Generalitat.  
 
Tot i aquestes dificultats, l’Ajuntament està posant molta cura, com no pot ser d’una 
altra manera en no augmentar la pressió tributaria directament exercida per 
l’Ajuntament, i també en atendre els qui tinguin especials dificultats en el compliment 
de les obligacions tributàries.  
 
Així, la despesa pressupostària més important de l’Ajuntament de Lleida per aquest 
2013 es la destinada a Cohesió Social, Educació i Ocupació, enfilant-se amb gairebé 
27 milions d’euros, un 22,4% del total de les despeses corrents.  
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També és un bon exemple el nombre d’expedients de fraccionament en el pagament 
de tributs del que s’estan beneficiant actualment més de 1.200 contribuents, i també el 
recent acord per a establir un sistema d’ajuts socials per a les famílies amb dificultats 
per al pagament de les plusvàlues derivades d’execucions hipotecàries o dacions en 
pagament, tot i que la solució definitiva d’aquesta problemàtica passa per una 
modificació de la Llei Reguladora d’Hisendes Locals, fora de l’abast competencial de 
l’Ajuntament.  
 
En aquest 2014 encara farem un esforç addicional que requerirà eficiència, eficàcia i 
austeritat. 
 
A la tardor, com cada any, celebrarem el Ple de les Ordenances Fiscals. Però ja els hi 
avanço que el govern municipal proposarà una congelació total de tots i cadascun dels 
impostos i taxes municipals (l’IBI, l’impost de circulació i les escombraries, etc.) per 
l’exercici del 2014. 
 
En aquest Ple disposarem del temps que vostès vulguin per debatre-ho però 
l’expedient de les Ordenances Fiscals tindrà una única línia: la de la congelació total.  
 
RECURSOS HUMANS 
 
El darrer capítol el destino a parlar dels nostres efectius humans (el darrer però el més 
important): els treballadors públics al servei de la ciutadania que fan realitat amb el seu 
treball les polítiques que impulsa el govern municipal. Els funcionaris són garants del 
benestar en matèries com la seguretat, l’atenció social, l’educació i l’urbanisme, entre 
altres. 
 
L’Ajuntament compta amb una plantilla de 1.403 treballadors distribuïts en prop de 96 
centres de treball.  
 
Per donar compliment al pla d’austeritat que vam impulsar, s’han executat una sèrie de 
mesures com la cobertura exclusivament dels llocs de treball de serveis essencials: la 
racionalització del temps de treball i la reducció d’hores extraordinàries, la mobilitat i 
polivalència i la integració del personal dels Organismes Autònoms a l’Ajuntament de 
Lleida.  
 
La integració es va fer efectiva al juny de 2012 i ha comportat una integració tant 
administrativa com organitzativa de les estructures de les plantilles dels diferents 
centres, departaments i serveis. 
 
La limitació de la oferta pública atenent als canvis normatius que s’han derivat, l’any 
2012 no es van convocar oposicions. Enguany, atès que la normativa ha permès una 
reposició del 10% pel que fa a Guardia Urbana, s’estan realitzant oposicions 
estrictament la Guàrdia Urbana.  
Per altra banda s’han dut a terme les oposicions corresponents al Pla d’Estabilitat en 
base a lo establert en l’acord – conveni de l’any 2010. 
 
Pel que fa a l'activitat d’interlocució amb els representants dels treballadors, s’han 
desenvolupat reunions periòdiques i extraordinàries amb junta de personal, comitè 
d’empresa i les organitzacions sindicals. De la mateixa manera, s'ha convocat les 
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taules de seguiment de la Comissió Paritària, la Taula de formació, o el Comitè de 
Seguretat i Salut entre d’altres. 
 
En la mateixa línia, s’han renovat acords com l’acord de qualitat del servei de les 
escoles bressol o l’increment de la flexibilitat i l’amplitud horària a les escoles bressol 
municipals, les modificacions en la jornada laboral o el calendari laboral que implanta 
la jornada flexible o les modificacions en la organització per la integració dels 
organismes autònoms.  
 
En darrer terme, permeti’m que destaqui la col·laboració i interlocució amb les 
organitzacions sindicals. Els sindicats tenen una responsabilitat vital en moments com 
l’actual. 
 
La Paeria col·labora intensament amb els seus màxim representants: el seguiment del 
Pacte Social per a la Ciutadania rubricat el 2011 o la inclusió de representants dels 
sindicals en consells recentment constituïts com el de Benestar i Acció Social o la 
Mesa per al Foment i la Garantia de l’Habitatge són una bona prova de la sintonia del 
govern municipal amb les entitats que tenen en el seu històric la defensa dels drets 
dels treballadors i treballadores. 
 
Lleida, 23 de juliol de 2013 


